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یــادداشـــت
 اراده  ایــران  و  آمریکــا

  توافــق است

  تسلیت سفارت ایران 
در پی وقوع حادثه در کربلا

سفارت جمهوری اسلامی ایران در بغداد 
حادثه زیارتگاه قطاره امام علی)ع( در کربلای 
معلی که منجر به کشته و زخمی شدن چند 
شهروند عراقی شد را به دولت و ملت این 
کشور تسلیت گفت. سفارت ایران در عراق در 
پیامی این حادثه را به خانواده قربانیان تسلیت 
و برای مصدومان آرزوی شفای عاجل کرد. بر 
اساس این گزارش، وزارت بهداشت عراق روز 
یکشنبه در اطلاعیه ای اعلام کرده است که 
در زیارتگاه قطارة امام علی)ع( یک تپه خاکی 
فرو ریخته است و در این حادثه ۶ مصدوم 
از زیر آوار خارج شده و ۴ نفر جان باختند و 
تمامی مصدومان تحت مراقبت های پزشکی 

قرار گرفته اند. 

حمید نوری فوری آزاد شود
خارجه  وزیر  للهیان،  امیرعبدا حسین 
لینتز  ماتیاس  ایران،  اسلامی  جمهوری 
به حضور پذیرفت. وزیر  را  سفیر سوئد 
خارجه کشورمان در این دیدار ضمن اشاره 
به آخرین وضعیت روابط دوجانبه میان دو 
کشور، فرآیند و رأی غیرقانونی دادگاه حمید 
نوری را غیرقابل قبول خواند و بر ضرورت 
تبرئه کامل و آزادی فوری وی تاکید کرد. 

بررسی عملکرد یکساله دولت 
در حزب اتحاد

در آستانه هفته دولت و یک سالگی دولت 
سیزدهم حزب اتحاد ملت، در بیانیه ای 
به بازخوانی عملکرد یک سال اخیر دولت 
پرداخت. حزب اتحاد ملت در این بیانیه از 
سه منظر عملکرد دولت بر اساس آرمان های 
انقلاب و اسناد بالادستی اصلی کشور )قانون 
اساسی، برنامه چشم انداز ۲۰ ساله کشور(، 
عملکرد دولت بر اساس شعارها و برنامه های 
اعلام شده آن و عملکرد دولت بر اساس اقتصاد 
سیاسی و نحوه توزیع ثروت، توزیع قدرت و 
توزیع منزلت به بازخوانی رویکردهای یک 
سال اخیر دولت سیزدهم از نگاه این تشکل 
سیاسی اصلاح طلب پرداخته و در پایان آورده 
است: آرزوی ما سعادت و پیشرفت و رفاه و 
آزادی و آزادگی ملت سرفراز ایران است. ما 
در کنار اکثریت ملت ایران قرار داریم و وظیفه 
پیگیری و کانونی کردن مطالبات آنان را 

مسئولیت ملی و دینی خود می دانیم. 

 ترس از ورود
 گردشگران خارجی به ایران

معاون قضائی دادستان کل کشور با اشاره به 
نگاه های اشتباهی که به گردشگران خارجی 
وجود داشته است، گفت: برخی  از ورود 
گردشگر خارجی ترس داشتند، درحالی که 
گردشگرانی که به ایران می آیند دنبال مسائل 
غیراخلاقی نیستند. سعید عمرانی، اظهار کرد: 
به عنوان یک مقام قضائی که استقلال سیاسی 
دارم باید بگویم که در توجه به وزارتخانه 
میراث فرهنگی کم کاری شده و به آن به عنوان 
یک وزارتخانه معمولی و عادی نگاه شده 
است، درحالی که وزارت میراث فرهنگی یک 
وزارتخانه معمولی نیست، بلکه در حوزه های 
مختلف حتی سیاسی و امنیتی تاثیرگذار 
است. این مقام قضائی در ادامه به موضوع 
سفر گردشگران خارجی به ایران پرداخت و 
گفت: یک نگاه اشتباه در گذشته وجود داشت 
که برخی  از ورود گردشگر ترس داشتند و 
بهانه هایی می آوردند که شاید ورود گردشگر 
تاثیرات منفی در حوزه فرهنگ ما داشته 
باشد، در حالی که اعتقاد دارم گردشگرانی 
که به ایران می آیند دنبال مسائل غیراخلاقی 
نیستند، بلکه گردشگران فرهنگی هستند 
که قبل از ورود به ایران مطالعه دارند، 
هدف گذاری می کنند و برای بازدید از آثار 
تاریخی ارزشمند ایران که در دنیا بی نظیر 

است، به کشورمان سفر می کنند. 

محتوای کتاب های درسی 
اصلاح شود

رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه مبلغ 
علی الحساب رتبه بندی برای معلمان واریز 
شده است و خستگی یک و نیم ساله از تنمان 
بیرون رفت گفت: ۸۵۰۰ میلیارد تومان صرف 
پرداخت علی الحساب شد. شاهد اجرایی 
شدن رتبه بندی معلمان هستیم که طلیعه ای 
نو در آموزش و پرورش است باید محتوای 
کتاب های درسی اصلاح و دانشگاه فرهنگیان 
تقویت شود. علیرضا منادی سفیدان با اشاره 
به برخی مقاومت ها در مسیر تصویب قانون 
رتبه بندی گفت: با این قانون جایگاه معلم 
تعریف شد و او در بستر سالم رقابتی قرار 
گرفت. کمیسیون آموزش مجلس یازدهم با 
مطالعه دقیق در مسیر رفع گره های آموزش 
و پرورش حرکت می کند. افزود: بازگرداندن 
تربیت صفر تا شش ساله ها به نظام آموزش و 
پرورش و انتزاع آن از سازمان بهزیستی، تغییر 
لایحه ضعیف دولت وقت در زمینه رتبه بندی 
و رساندن رتبه بندی به سرمنزل مقصود 
علی رغم برخوردهای ناصواب را از جمله 
تلاش های صورت گرفته در زمینه ارتقای 

نظام تعلیم و تربیت دانست. 

کــوتــــاه

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه با برشمردن 
ویژگی های برجسته شهیدان باهنر و رجایی 
اظهار داشت: شهید باهنر یک روحانی مدیر 
و ایده پرداز بود؛ شهید رجایی نیز شخصیتی 
ولایتمدار، مخلص، مجاهد، متدینّ، مردمی، 
ساده زیست و طرفدار محرومان نه در شعار 
بلکه در عمل بود؛ شهید رجایی بسیار نسبت به 
حفاظت از بیت المال مراقب بود و از تشریفات 
حجت الاسلام  می کرد.  احتراز  و  دوری 
به  اشاره  با  اژه ای  محسنی  غلامحسین 
پیچیدگی چهره نفاق و منافقین که عاملان 
شهادت شهیدان رجایی و باهنر بودند، گفت: 
چهره نفاق یک چهره پیچیده است و برای 
افشای آن، خود خداوند به میدان آمده است و 
در سوره منافقون رفتار و اوصاف منافقان بیان 
شده است. حضور منافقان اختصاص به دیروز 
ندارد، بلکه منافقان امروز نیز هستند و فردا 
نیز خواهند بود. وی با اشاره به گزارش اخیر 

تحقیق و تفحص مجلس، افزود: تا شب گذشته 
که پیگیری می کردم، این گزارش هنوز به قوه 
قضائیه واصل نشده است؛ حال آنکه در رسانه ها 
مطرح شده گزارش مزبور به دستگاه قضائی 
واصل شده است. رئیس دستگاه قضا تصریح 
کرد: علی ایحال، رئیس کل دادگستری استان 
تهران و دادستان تهران به محض وصول گزارش 
اخیر تحقیق و تفحص مجلس، ضمن تشکیل 
شعبه ای ویژه، با دقت و سرعت و رعایت همه 
جوانب، گزارش مزبور را مورد رسیدگی قرار 
دهند؛ باید توجه داشت که اینگونه گزارش ها 
که در مجلس قرائت می شود، ذهنیت هایی 
را در مردم ایجاد می کند لذا ضروری است 
در رسیدگی به آنها نهایت دقت و سرعت 
لحاظ شود تا بر مبنای حق و قانون قضاوت 
شود. رئیس قوه قضائیه در ادامه با اشاره به 
مباحثی که درخصوص برگزاری آزمون وکالت 
میان برگزارکنندگان و مجریان این آزمون و 

قانونگذاران در مجلس مطرح شده است، ضمن 
تاکید بر رعایت مرّ قانون در این خصوص، به 
معاون حقوقی خود دستور داد چنانچه در 
اجرای قانون مربوطه ابهامی وجود دارد، با 
فوریت و ظرف همین امروز، تفسیر قانون را 
از مجلس بخواهند. وی در همین رابطه تاکید 
کرد: ما خود را ملزم به اجرای قانون می دانیم. 
رئیس عدلیه با اشاره به مرقومه ها و نامه هایی 
که بعضاً در اخبار مطرح می شود فلان تشکل 
یا شخصیت خطاب به رئیس قوه قضائیه نوشته 
است، بیان کرد:  برخی از این نامه ها و مرقومه ها 
صرفاً خبرش در رسانه ها منتشر می شود و متن 
آنها به ما واصل نمی شود؛ لذا مرکز رسانه قوه 
قضائیه این قبیل موضوعات را به صورت مستمر 
رصد کند و نسبت به وصول متن آن نامه ها 
اهتمام داشته باشد تا این ذهنیت ایجاد نگردد 
که رئیس دستگاه قضا به نامه هایی که خطاب به 

او نوشته می شود، ترتیب اثر نمی دهد.

 آنچه از شرایط و فضای حول محور برجام می توان 
برداشت کرد اینکه اراده سیاسی ایران و آمریکا برای 
رسیدن به توافق است. این مهم ترین نکته ای است که باید 
در نظر گرفت و تحولات پیرامون برجام نشان می دهد که 
اراده وجود دارد و از طریق تبادل نظر در خصوص متنی 
که اروپا ارائه کرده خود را نشان داده و طرفین نظرات 
خود را به یکدیگر منعکس کردند. لذا همین که مذاکرات 
ادامه دارد و آقای جوزپ بورل مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا از احتمال از سرگیری مذاکرات در این هفته 
خبر داده نشانه مثبتی است که نشان می دهد ما به توافق 
نهایی نزدیک هستیم. وگرنه اگر قرار بود که مذاکرات به 
نتیجه نرسد یا پایان یافته تلقی شود بعد از ارائه متن آقای 
بورل طرفین آخرین حرف خود را می زدند و می ایستادند 
که هیچ تغییری در آن ایجاد نکنند و به نوعی به این سمت 
و سو بروند که ما می خواستیم توافق انجام شود اما طرف 
مقابل اراده نداشت و در نهایت مذاکرات به پایان می رسید. 
ولی در حال حاضر اسناد رد و بدل می شود و نظرات 
طرفین به یکدیگر منعکس می شود و خیلی هم به مسائل 
اصلی و اساسی نزدیک شده اند و راه حل هایی را نیز پیدا 
کرده اند. ولی مثل هر مذاکره دیگری طرفین مذاکره چون 
خواسته های مختلفی دارند می خواهند حداکثر امتیاز 
را از طرف مقابل بگیرند و وقتی به نقطه ای رسیدند که 
دیگر امکان گرفتن امتیاز وجود ندارد و باید متن موجود 
را یا بپذیرند یا مذاکرات خاتمه خواهد یافت و در آن نقطه 
مذاکرات نهایی می شود.  لذا از هم اکنون نمی توان زمان 
دقیقی تعیین کرد اما به نظر می رسد که بیش از یک تا دو 
هفته طول نخواهد کشید. چون قبل از اجلاس شورای 
حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی باید مساله ایران و 
آژانس در مورد مسائل پادمانی و آن مساله  ابعاد احتمالی 
فعالیت هسته ای غیر صلح آمیز ایران که در سه مکان از 
سوی آژانس شناسایی شده حل و فصل شود.  لذا به نظر 
می رسد که بیش ترین وقت طرفین روی این نقطه متمرکز 
است که چگونه این مساله با آژانس حل و فصل شود که 
بتواند متن پیبشنهادی آژانس را نهایی کند. البته مسائل 
ایران آژانس به این زودی حل نمی شود و باید راه حلی که 
اختلاف ایران و آژانس طی آن حل شود در این مذاکرات 
مطرح باشد. احتمالا ایران مکانیسمی را پیشنهاد کند که 
اعتماد آژانس را جلب کند که آژانس بعد از این می تواند 
کنترل موثری روی فعالیت های هسته ای ایران داشته باشد. 
اگر ایران با آژانس بر روی این مدل راستی آزمایی به توافق 
برسد باقی مانده مسائل پادمانی نیز داخل این مکانیزم قابل 

حل و فصل خواهد بود. 

آرمان ملی : رئیس جمهور در جمع وزیر، 
مدیران و کارکنان وزارت دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح ضمن گرامیداشت ۳۱مرداد، روز 
صنعت دفاعی کشور و یاد شهدای وزارت دفاع 
و نیروی های مسلح خصوصا شهیدان بزرگوار 
فخری زاده و طهرانی مقدم، اقدامات صورت 
گرفته در این وزارتخانه  را در راستای تحقق شعار 
تولید دانش بنیان و اشتغال آفرین، بسیار موثر 
دانست و اظهار داشت: دستاوردهای ارزشمند 
دانشمندان و نخبگان در صنایع دفاعی نه فقط برای 
کشورمان، بلکه برای جهان اسلام و دوستداران 
انقلاب اسلامی امیدبخش و اقتدارآفرین و برای 
جهان کفر یاس آور است.اهم اظهارات آیت ا... سید 

ابراهیم رئیسی از این قرار است: 
 نخبگان و دانشمندان باانگیزه و خلاق در 
وزارت دفاع را سرمایه های ارزشمند کشور دانست 
و افزود: محصول و خروجی کار این عزیزان، 
صنعت دفاعی دانش بنیان کشور است که امروز 
دستاوردهای آن از سوی هیچ کسی قابل کتمان 
نیست. امروز به گستردگی داشته ها و توانایی های 
کشور مورد تهدید دشمن هستیم، به رغم تهدید، 
فشار و تحریم های دشمنان روی صنایع دفاعی ما، 
پیشرفت ها در این بخش بیشتر از سایر بخش ها 
بوده و دلیل آن انگیزه بسیار بالایی است که 
در صنایع دفاعی برای خودکفایی و استقلال 
کشور وجود دارد و در نتیجه این پیشرفت ها، 
موجب تولید قدرت برای کشور شده است. یکی 
از نکات امیدبخش این نمایشگاه، سرریز فناوری 
و پیشرفت های صنعت دفاعی کشور به سایر 
بخش ها در کنار دستاوردهای ارزشمند در ارتقای 
قابل توجه توانمندی های دفاعی کشور بود. داشتن 
انگیزه و خودباوری مهم ترین مؤلفه و ویژگی 
متخصصان جوان و توانمند صنایع دفاعی کشور 
است. این خودباوری در پرتو خداباوری شکل گرفته 
و همان رمز پیروزی در نگاه امام خمینی)ره( است 
که فرمود می شود با توکل به خدا و اعتماد به نفس 

و اتکا به داشته های خود کارهای بزرگی رقم زد. 
 قدردانی واقعی از نخبگان، فراهم کردن 
زمینه شکوفا شدن دانش و اندیشه آنان است. 
مدیران وزارت دفاع این وزارتخانه را به زیست بوم 
نخبگان تبدیل و از این سرمایه های کشور حمایت 

و پشتیبانی کنند تبدیل ایده به محصول توسط 
نخبگان صنعت دفاعی کشور بسیار ارزشمند و 
الگویی گرانسنگ برای دیگر حوزه ها در کشور 
است. تبدیل ایده به محصول فرآیند ساده ای 
نیست و دستیابی به این مهم، صنایع دفاعی ما 
را به صنعتی افتخارآمیز برای کشور تبدیل کرده 
و کشورهای دیگر را به حیرت واداشته است. این 
مسیر با قدرت و قوت در سایر بخش ها و صنایع 
نیز دنبال شود. شما با ابتکار و خلاقیت خود برای 
کشور تولید قدرت کرده اید تا جایی که مقامات 
نظامی دنیا نیز به پیشرفت های اقتدارآفرین صنعت 
دفاعی ایران معترفند.  دانشمندان و نخبگان ما 
در این وزارتخانه تا یک قدمی ساخت هواپیمای 
مسافربری رسیده اند و از آنها خواسته ام که این 
مسیر را تا حصول نتیجه با قدرت و قوت ادامه 
دهند. گاهی برخی از دشمنان انقلاب اسلامی 
به رغم توانمندی های بسیار بالای دفاعی کشور به 
خود اجازه می دهند تهدیداتی بر علیه ملت ایران 
به زبان بیاورند، امروز جمهوری اسلامی از همیشه 
قدرتمندتر و دشمنان ما از همه زمان ها ضعیف ترند 
و آنچه ما را به قدرتی اثرگذار در منطقه و جهان 
تبدیل کرده نیروهای کارآمد، باانگیزه و انقلابی و 

دستاوردهای دفاعی دانشمندان ماست. 
 دشمنان بدانند مصمم به ادامه این مسیر 
هستیم و مطمئن باشند که دست مستکبران از 
منطقه قطع خواهد شد و این منطقه از آن ملت های 
مستقل و آزادیخواه خواهد بود. خوشبختانه 
نخبگان و دانشمندان ما در صنایع دفاعی به روشی 
نوآورانه و صنعتی در ساخت مسکن دست پیدا 
کرده اند که قطعاً در طرح جهش تولید مسکن 

مؤثر خواهد بود. 
 همه ما در قوای سه گانه به عنوان کارگزاران 
نظام جمهوری اسلامی ماموریت مشترکی برای 
خدمت به مردم، اجرای عدالت، احقاق حقوق عامه 
و تلاش برای کاهش جرم، فساد و نابرابری داریم و 
باید به دنبال ایجاد و تثبیت هنجارهای تراز انقلاب 
اسلامی باشیم. تفکیک و استقلال قوای سه گانه از 
افتخارات نظام جمهوری اسلامی و قانون اساسی 
است. تفکیک و استقلال قوا هرگز به معنای عدم 
تعامل یا نگاه جزیره ای در حکمرانی نیست. هر 
جا در ۴۳ سال گذشته هماهنگی و همدلی میان 

قوا بیشتر بوده، کارها بهتر پیش رفته و هر جا این 
هماهنگی و همدلی و به دنبال آن همکاری قوا 
به هر دلیلی مختل شده، کارها با مشکل و مانع 

بیشتری مواجه شده است. 
  امروز همه کارگزاران نظام جمهوری اسلامی 
در قوای سه گانه بر ضرورت هماهنگی و همدلی 
همه ارکان نظام تاکید دارند، همدلی قوای سه گانه 
باعث افزایش امید و اعتماد عمومی می شود و 
ضرورت اداره کشور است. امید و اعتماد مردم به 
نظام و دستگاه اداری کشور با سخنرانی و صدور 
بخشنامه ارتقا نمی یابد، مردم وقتی به نظام اداری 
کشور اعتماد و در اداره کشور مشارکت می کنند 
که احساس کنند در عمل و اجرا کارها خوب به 
پیش می رود. به عنوان مثال دشمن در جریان 
حمله سایبری به جایگاه های سوخت و اجرای طرح 
اصلاحات اقتصادی تلاش زیادی کرد تا مردم را در 
مقابل نظام قرار دهد، اما اعتماد مردم به کارگزاران 
و نظام اداره کشور تلاش ها و توطئه های دشمن را 
ناکام گذاشت. رفع مشکلات و موانع موجود در 
مسیر اداره کشور نیازمند تلاش مجاهدانه و کار 
جهشی است، دولت در حد مقدورات خود از قوه 
قضائیه حمایت و از ایجاد یک کارگروه مشترک 
میان دو قوه برای رسیدگی به امور اجرایی و اداری و 
نیز همکاری های اساسی استقبال می کند. دیگر از 
زمینه های مهم همکاری دو قوه پیشگیری از وقوع 
جرم و فساد است؛ هر چه میزان اجرای عدالت و 
رفع مشکلات و معضلات اقتصادی، اجتماعی و 
فرهنگی در جامعه بیشتر باشد، جرائم و مفاسد 

کمتری به وقوع می پیوندد. 
 شورای عالی پیشگیری از وقوع جرم را ساز 
و کاری مناسب برای همکاری میان قوا در زمینه 
پیشگیری از وقوع جرائم است. مباره با فساد و جرم 
ماموریت مشترک همه ماست و باید بر اساس 
نظام مسائل کشور، نسبت به اصلاح بخش های 
آسیب زا و ساختارهای فسادخیز اقدام کرد تا زمینه 
وقوع جرائم و مفاسد از بین برود.  نظارت ضامن 
حسن اجرای قوانین و مقررات است، نظارت امری 
ضروری است، اما نباید باعث شود مدیران شجاعت، 
خطرپذیری و ریسک پذیری اتخاذ تصمیمات و 
اجرای اقدامات مهم در مسیر رفع مشکلات و 

گره گشایی از مسائل مردم را از دست بدهند. 

رئیس جمهور: 

تا یک قدمی ساخت هواپیمای مسافربری رسیده ایم 
    آرمان ملی: تعامل حداکثری  و  همدلی قوای  سه گانه  ضرورت  حکمرانی  عالمانه  و  کارآمد  در کشور است. 

آرمان ملی : هیچ گاه موفق نشدند برگه ای 
تخلف اقتصادی از او پیدا کنند اما هنوز اتهام 
زنی ها ادامه دارد. باز هم اتهام به علی لاریجانی 
بدون وجود مدارک ومستندات محکمه پسند. 
رویکرد علی لاریجانی مدتهاست به مذاق برخی 
افراد حتی مدعیان حمایت از او در گذشته خوش 
نمی آید و برای ضربه به او از هر ترفندی بهره 
می برند که البته موفقیتی نصیبشان نمی شود. 
علی لاریجانی در طول دوران مسئولیت هایی 
که در کشور داشته به نحوی رفتار کرده که 
نتوان در پرونده او تخلف اقتصادی یافت. 
منصور حقیقت پور نماینده سابق مجلس و از 
نزدیکان لاریجانی گفته بود: »بنده سال هاست 
با لاریجانی همکاری کردم و او را حتی یک دقیقه 
در فضاهای اقتصادی شخصی مشاهده نکردم. 
لاریجانی هر چه دارد از اموال پدرش است کما 
اینکه او در خانه ای که از پدر به ارث برُده، زندگی 
می کند و از طرفی هم عضو هیات علمی دانشگاه 

است و از آنجا حقوق می گیرد.«
 ادعای مخالفان لاریجانی چیست 

از سال گذشته پرونده ای گشوده شد که 
برخی نام لاریجانی را به عنوان متهم در آن 
مطرح کردند. در سال 9۲ فردی به نام »هادی 
یوسفی لنجی« یک زمین کشاورزی ۸۲ هکتاری 
را خریداری می کند. چند ماه پس از خرید، او به 
حامد حجازی وکالت می دهد و کمی بعد نیز 
زمین به نام حامد حجازی می شود. حجازی و 
شرکایش در ابتدا به دنبال دریافت مجوز برای 

ساخت گلخانه و استخر برای پرورش ماهی و 
کروکدیل می روند. مشخص نیست تلاش برای 
اخذ مجوز گلخانه و پرورش ماهی یک پوشش 
بوده است یا اتفاق عجیبی در میانه راه می افتد 
که آنها به فکر تغییر کاربری زمین کشاورزی 
به »مجتمع گردشگری« می افتند. براساس 
تصاویر منتشر شده، در جریان حضور رئیس 
وقت مجلس شورای اسلامی در زیتون، بنری 
در محل سخنرانی نصب شده که نشان می دهد 
آنها به دنبال تغییر کاربری ۸۲ هکتاری زمین 
بوده اند. در گوشه بنر نیز عبارت »منطقه نمونه 
گردشگری دهکده توریستی زیتون« نقش 
بسته است. این نمایش با سوءاستفاده از جایگاه 
ریاست مجلس وقت در حالی برگزار شده است 
که در آن زمان زمین زیتون، کشاورزی بوده و 
هیچ موافقتی با تغییر کاربری آن صورت نگرفته 
بود. چند هفته پس این مراسم، حجازی فرم های 
اداری برای تغییر کاربری را پر کرده و تحویل 
جهاد کشاورزی می دهد. براساس توضیحات 
مسئولین جهاد کشاورزی، حجازی مدعی 
بوده که در مجتمع گردشگری، ماهی سردآبی 
و کروکدیل نیز پرورش می دهد. با این ادعاها، 
در یک فرآیند پرتخلف، مجوز تغییر کاربری 
7۲ هکتاری صادر می شود ولی تا به امروز یعنی 
خرداد ۱۴۰۱ نه تنها یک کروکدیل در این 
مجتمع پرورش داده نشده است که چندین 
راس کروکدیل هم که برای نمایش گردشگران 
خریداری شده بود، بر اثر سهل انگاری مدیران و 

عوامل این مجتمع از بین رفته اند. به هر روی، 
به برکت تغییر کاربری، زمینی که ۵ میلیارد 
خریداری شده و حداکثر ۳۵ میلیارد برای آن 
هزینه شده بود، در بهار 9۵ یعنی حداکثر ۱۵ 
ماه بعد از تغییر کاربری، 9۰۰ میلیارد تومان 
قیمت گذاری شده است. به عبارت ساده تر 
می توان گفت ۲۲.۵ برابر سود در ۱۵ ماه. در 
ششم شهریور ماه سال ۱۳9۳، علی لاریجانی 
بعد از کلنگ زنی در زیتون، به شهرک صنعتی 
شکوهیه قم رفت تا کارخانه »نور روشنا نور نوین 
آفاق« را افتتاح کند. در تصاویر منتشر شده از 
این مراسم، حامد حجازی مالک ظاهری مجتمع 
زیتون در حال توضیح درباره بخش های مختلف 
کارخانه به علی لاریجانی است. همین تصویر 
برای اثبات این ارتباط زیتون و نورروشنا کافی 
است و چندان نیاز به بررسی هیات مدیره این 
شرکت که در آن فخرالدین و حامد حجازی و 
همسرش )فاطمه السادات بهجتی( اعضای 

هیات مدیره هستند، نیست. 
  نقش لاریجانی کذب است 

دیروزنماینده قم در مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به پرونده زیتون گفت که در اسناد این 
پرونده چیزی به نام آقای لاریجانی ندیدم. احمد 
امیرآبادی فراهانی درباره ماجرای پرونده زیتون 
و طرح نام نماینده سابق قم در این پرونده اظهار 
کرد: من چند هفته پیش در ملاقات مردمی 
اسناد مربوط به پرونده زیتون را دیدم که علیه 
یکی از روزنامه های کثیرالانتشار که به این 
موضوع پرداخته بود، شکایتی شده و بر اساس آن 
این روزنامه محکوم شد. موسسه ای طبق قانون 
مجموعه زیتون را خریده که تعدادی از اعضای 

موسسه  در آن جا سهم دارند. 

پرونده سازان مشغول به کار هستند

رد ارتباط علی لاریجانی با پرونده »زیتون« قم  

دیــدگــــاه
 فروش نفت در پسا برجام 

 بر اساس آنچه در رسانه ها منتشر شده، ایران حدود 
۱۰۰ تا ۱۵۰ میلیون بشکه نفت در مخازن خود و حتی 
روی دریا و در کشتی های حمل نفت، ذخیره کرده و آماده 
صادرات است. در صورت احیای برجام؛ عرضه این میزان از 
نفت آن هم در فاصله زمانی کوتاه می تواند به نفع دو طرف 
باشد. اول اینکه ورود نفت ایران به بازارهای جهانی عملا 
شرایط متفاوتی را در عرضه انرژی در جهان ایجاد می کند 
که خود می تواند برقیمت تمامی محصولات تولیدی از نفت 
اثر  گذارد. در شرایط فعلی که اوکراین و روسیه در حال نبرد 
بی پایان هستند، اروپا با چالش های متعددی در حوزه انرژی 
روبه روست. به گونه ای که پیش بینی می شود در آینده 
نزدیک و در زمستان برخی از شهروندان اروپایی از میان 
گرم کردن خانه یا پختن غذا یکی را انتخاب کنند. البته 
این مورد قطعا رخ نخواهد داد اما اروپا امسال با چالش های 
زیادی در زمستان روبه رو خواهد بود. از این رو نفت ایران 
می تواند جایگزین مناسبی در این زمینه باشد. البته باید 
بررسی کرد که آیا نفت ایران قابل استفاده در اروپا به عنوان 
جایگزین هست یا نه؟ با این وجود به نظر می رسد این نیاز 
از سوی اروپا به بازار نفت ایران وجود دارد زیرا حداقل ورود 
نفت ایران به بازار  می تواند تا حدودی بر قیمت انرژی در 
جهان اثرگذار باشد که این مورد هم به نفع اروپاست زیرا 
عملا به علت بالارفتن قیمت سوخت در حال دست و 
پنجه نرم کردن با چالش های اقتصادی هستند و از سوی 
دیگر چنین صادراتی می تواند برای ایران که با چالش های 
ارزی روبه روست مفید باشد. البته به شرط اینکه در انتقال 
منابع حاصل از این صادرات به داخل کشور با چالش های 
متعددی روبه رو نشویم. ضمن اینکه صادرات نفت ایران از 
نظر مهندسی هم به نفع ما تمام می شود زیرا نفت اگر یک 
جا بماند ارزش اقتصادی قبلی را نخواهد داشت. صادرات 
نفت های انبار شده در ایران عملا بر میزان ظرفیت تولید 
نفت هم خواهد افزود. اگر ایران بتواند با عبور از برخی 
مشکلات از این فرصت استفاده کند و نفت خود را به مخازن 
اروپا بفرستد در آینده می تواند نزدیکی بیشتری به این 
کشورها داشته باشد. البته بخشی از منابع ضمن برگشت 
به ایران باید صرف سرمایه گذاری در توسعه صنایع شود 
زیرا صرف اینکه دلار را به داخل آوریم و با ارز پاشی بازار را 
کنترل کنیم شاید در کوتاه مدت موثر باشد اما در طولانی 
مدت چنین اقداماتی نقش مسکن دارد.  البته اگر برجام 
باقی بماند در این صورت دولت فرصت های بیشتری برای 
توسعه کشور خواهد داشت. همچنین آزاد شدن منابع ایران 
می تواند توان تولیدی کشور و در نتیجه توان اقتصادی 

مردم را بهبود دهد. 

 آلبرت بغازیان   
اقتصاددان

  چیزی به عنوان 
علی لاریجانی ندیدم

 نماینده قــم در مجلـــس با 
اشاره به پرونده زیتون گفت که 
در اسناد این پرونده چیزی به 
نام آقای لاریجانی ندیدم. احمد 
امیرآبادی فراهانی اظهار کرد: 
من چند هفته پیش در ملاقات 
مردمی اسناد مربوط به پرونده 
زیتون را دیدم که علیه یکی از 
روزنامه های کثیرالانتشار که 
به این موضوع پرداخته بود، 
شکایتی شده و بر اساس آن این 
روزنامه محکوم شد. موسسه ای 
طبق قانون مجموعه زیتون را 
خریده که تعدادی از اعضای 
موسسه  در آن جا سهم دارند. 
پس این که گفته شده نماینده 
سابق قم در این پرونده نقش 
دارد، درست نیست. آقای ط. 
موسس موسسه خریدار پیشم 
آمد و اسناد زیتون را ارائه کرد. 
من در این اسناد چیزی به نام 
آقای لاریجانی ندیدم ؛ درست 
است که آقای لاریجانی رقیب ما 
در قم بوده اما انصاف و دینداری 
و آزادگی را هم باید رعایت کنیم 
و حقیقت را بگوییم. وی در پایان 
گفت: در پرونده زیتون اسناد و 
فاکتورهایی به نام این روزنامه 
کثیرالانتشار جمع کرده بودند که 
اصل و جعلی آن را دیدم و از این 

روزنامه شکایت و محکوم شد.

یوسف مولایی 
تحلیلگر مسائل بین الملل

رئیس قوه قضائیه مطرح کرد: 

لزوم تشکیل شعبه ویژه برای رسیدگی به گزارش تحقیق و تفحص مجلس

 رفع فیلتر تلگرام 
فعلا در دستور کار نیست

 دبیـــر شورای عالی فضای 
رفع  اینکه  بیان  با  مجازی 
فعلا در دستور  تلگرام  فیلتر 
نیست،  مجازی  فضای  کار 
تعیین  کارگروه  کرد:  عنوان 
مصادیق مجرمانه که متشکل 
از 7 دستگاه است، اگر نیاز باشد 
باید موضوع رفع فیلتر تلگرام 
این جلسه مطرح شود و  در 
کارگروه، تصمیم نهایی را خواهد 
گرفت. فیروزآبادی با اشاره به 
اینکه در شبکه  ملی اطلاعات 
موفقیت هـــا و ناکامـــی هایی 
داشته ایم، ادامه داد: تاکنون 
در حوزه پیام رسان های داخلی 

ناموفق بوده ایم.

پهپاد صادر می کنیم 

هوافضای  نیروی  فرمانده   
سپاه  گفت: ما در حوزه نظامی 
الان  که  توانمندی هایی  این 
نداشتیم.  گذشته  در  داریم، 
در گذشته سیم خاردار وارد 
می کردیم، اما حالا پهپاد صادر 
می کنیم. سردار سرتیپ پاسدار 
امیرعلی حاجی زاده افزود: در 
همین نیروی هوافضا، ما اوایل در 
بخش تحقیقات، سرمایه گذاری 
کردیم تا بتوانیم موانع را پشت سر 
بگذاریم. این امر باعث برتری 
ایران در پهنه هوایی شد و بار ها 
اولویت  غربی ها  که  شنیدیم 
کردن  محدود  در  را  مذاکره 
پهپاد ها و قدرت موشکی ما بیان 
کردند. فرمانده نیروی هوافضای 
سپاه با تأکید بر اهمیت نقش 
مسئولان در ایجاد انگیزه برای 
جوانان کشور گفت: مسئولان باید 
به جوانان و نخبگان امید و انگیزه 
بدهند و در اقدامات خود جسارت 

داشته و خطرپذیر باشند. 


